
Urgentní telefonní číslo Městské policie Hrabůvka  596 712 293, také lze volat 156
(obě telefonní čísla fungují 24 hodin denně)

! volat při páchání jakékoliv trestné činnosti  ! v případě pohybu podezřelých osob

STARÁ BĚLÁ

OHLASY OBECNÉ A OBECNÍ ČÍSLO 12 PROSINEC 2015  ZDARMA • • • 

Mám ráda  vesnickou pospolitost,

říká pořadatelka adventní dílny

 „Lidé se setkají a domů si odnesou, 

co si sami vyrobí. Každý věnec je 

úplně jiný, tak jako je každý člověk 

jiná osobnost - a právě ta jeho je 

na věnci vidět. Jeden je hezčí než dru-

hý a všechno originály,“ raduje se 

hlavní organizátorka tradiční dílny 

Markéta Nováčková.

Pokračování na straně

 Je to tradice, bez níž už by staro-

bělský advent snad ani nemohl začít: 

vždy v sobotu před první adventní 

nedělí odpoledne se druhý pavilon 

základní školy promění ve velkou 

dílnu, v níž vznikají věnce na předvá-

noční stůl. Letos se tvořilo pošesté 

a lidí přišlo zase víc než vloni.

Starobělské pohledy

Svatoštěpánská. Foto: Jiřina Chalupská

Povedl se vám

pohledný snímek Staré Bělé?

Pošlete nám jej na e-mailovou adresu 

starobelsky.zpravodaj@gmail.com.

Rádi jej otiskneme v naší nové rubrice.

Dnešní fotopříspěvek

je od Jiřiny Chalupské.

(red)

Starobělské pohledy

Tvořit je zábavné - v každém věku
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 Souboj čtrnáctky dobrovolných 

hasičských družstev z celé Ostravy, 

to byla letošní Ostravská hasičská 

rallye, jíž se 28.října zúčastnila i čtve-

řice Starobělanů. Posádku s červeno-

bílou hasičskou avií čekaly úkoly 

z požární teorie i praxe, pokaždé 

na jiném místě Ostravy. A za splnění 

úkolu body. 

 „Soutěž je hlavně pro nováčky - 

teorii se pravidelně učíme, tak aby si 

to zkusili v praxi aspoň nanečisto,“ 

vysvětluje záměr soutěže velitel sta-

robělského soutěžního týmu Radek 

Brillant.

 Ryze pánskou posádku, v níž byl 

kromě něj Dalibor Cihelka na postu 

řidiče a dva další dobrovolní hasiči 

Petr Pačes a Martin Klímek, čekalo 

během dne sedm zastávek. Na každé 

měli dvacetiminutovku na splnění 

úkolu. A pak stejný čas, aby přejeli 

na další místo. U zkoušek museli pro-

kázat, že zvládají požární útok, umějí 

přimět k práci plovoucí čerpadlo, sla-

ňovat, použít žebříky, že se orientují 

v mapě, poradí si ve tmě i na dálku, 

když se neslyší, nebo že umějí uvázat 

uzly. „S uzly jsme se natrápili, ale os-

tatní na tom dost vyhořeli, nám nešel 

Hasiči plnili zkušební úkoly – a šlo jim to dobře

jen jeden, takže jsme úkol nakonec 

splnili snad nejlíp,“ popisuje Radek 

Brillant.

 Byť konečné umístění Starobělané 

neznají, neb se vyhlašovali jen vítě-

zové a ti jsou z Hrabové, v součtu bo-

dů za vítězi mnoho nezaostávali. 

„Takže spokojenost a co máme zlep-

šovat, víme,“ podotýká Brillant.

Jak dodává, letošek patřil ve staro-

bělské hasičárně k poklidnějším se-

zonám – žádné extra výjezdy. „Neby-

ly povodně ani velké požáry. Hořel 

jen lesní a polní porost a v létě kom-

bajn na poli,“ vzpomíná.

 Starobělští hasiči taky řezali stro-

my na Slavíkově kopci, jak je o to po-

žádal zdejší úřad. A v ořezech ještě 

mají pokračovat – tentokrát ve spolu-

práci s kolegy-profesionály.

 Právě spolupráce a osobní kon-

takty mezi sbory vidí Radek Brillant 

jako přidanou hodnotu říjnové hasič-

ské soutěže, kterou Starobělané 

úspěšně absolvovali. „Je dobře, když 

se dobrovolné sbory navzájem znají, 

vždyť se pak společně potkáváme 

u ohňů,“ vysvětluje.                   (joh)

Sbor dobrovolných hasičů 

Stará Bělá

• založen v roce 1888

• celkem 86 členů, z toho 9 dětí 

ve věku od deseti let

• výjezdová jednotka má 22 ak-

tivních členů

• kontakt:
 sdhstarabela@gmail.com

Novoroční změny
• Co byste chtěli ve Staré Bělé jinak?

• Je tady něco, co vám nevyhovuje,
 rozčiluje vás, mrzí? Nebo chybí?

• Co by si Starobělané zasloužili?

Napište nám o tom do 23.prosince 2015
na e-mail starobelsky.zpravodaj@gmail.com. 

Vaše postřehy a názory rádi otiskneme.

Redakce

Co vy na to?

Hasiči absolvovali závod
se svou červenobílou avií

Jednotky čekalo sedm stanovišť a na nich úkoly z teorie i praxe

 Městský obvod Stará Bělá zřídil 

v dolní části starobělského hřbitova 

kolumbárium. Je zde k dispozici 60 

schránek pro uložení uren s ostatky 

zemřelých. 

Rada městského obvodu schválila ce-

nu za pronájem jedné schránky ve vý-

ši 60 Kč za rok, přičemž v této ceně je 

zahrnuto jak nájemné, tak i služby 

spojené s nájmem schránky. Schrán-

ku kolumbária je možno pronajmout 

na 10 nebo 15 let, a po uplynutí této 

doby nájemné prodloužit.

Kolumbárium
 Dále rada městského obvodu 

schválila kupní cenu za prodej krycí 

desky ke schránce kolumbária, a to 

ve výši 9 680 Kč včetně DPH za jednu 

krycí desku. Krycí deska je zhoto-

vena z tmavé leštěné žuly „Impala“.

 Schránku kolumbária bude možné 

pronajmout výhradně spolu se za-

koupením krycí desky.

 Schránky kolumbária začne měst-

ský obvod pronajímat od 5. ledna 2016 

v kanceláři č. 2 ÚMOb Stará Bělá

paní Chmelová, tel. 599 424 105
paní Pospíšilová, tel. 599 424 106.

Jarmila Kaločová
tajemnice

 V souladu s §32 zákona 128/2000 Sb., Zákona o obcích, městský obvod 

na základě stížností občana S.F. upozorňuje na povinnost vlastníků nemo-

vitostí, a to nejen na ulici Kališní, označit budovy čísly určenými obecním 

úřadem (číslo popisné a číslo orientační) a udržovat je v řádném stavu.

Mojmír Krejčíček starosta

Čísla popisná a orientační

Kolumbárium je hotové, jednotlivé schránky jsou k pronájmu
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Z jednání rady

Rada na svém 17. zasedání mi-

mo jiné rozhodla:

• o zadání veřejné zakázky na pro-

jekt „Revitalizace VKP ve Staré 

Bělé” společnosti Graseko, s.r.o., 

se sídlem Blanická 217/86, 

Ostrava, IČO: 25840371 za cenu  

141.119,30 Kč včetně DPH

• o uzavření dodatku č. 1 ke smlou-

vě o dílo č. 2015-47/SOD-1 na pro-

vedení stavby „Oprava hlavníku 

drenážních vod na ul. Na Zámčis-

kách”  se  společností Hydrospor, 

spol. s r. o., se sídlem Úprkova 3, 

Ostrava, IČO: 47666374

přijme
pomocného PEKAŘE 
k výrobě chleba a pečiva na noční směně. 

Z důvodu fyzické náročnos� je tato profese vhodná 
pro muže bez zdravotního omezení. 

Nástup na plný i částečný úvazek
(směny od neděle do pátku) je možný ihned. 

Uchazeče bez praxe zaškolíme.

Máte-li zájem o zaměstnání v nevelkém kolek�vu 
v rukodělné pekárně a pokud jste manuálně zručný, 

spolehlivý, zodpovědný a nemáte zdravotní
nebo rodinné překážky v nočních směnách, 

kontaktujte nás po-pá od 9 do 17hod

osobně: na provozovně Mitrovická 67,Stará Bělá
e-mailem: hilkar@volny.cz 

telefonicky na číslech 596 769 441, 774 505 676

a dohodněte si osobní pohovor s vedoucí provozu. 

Ke vstupnímu pohovoru s sebou prosím vezměte:
• osobní doklady  •  potvrzení o předchozích zaměstnáních

• pracovní posudky 

www.starobelskadompekarna.cz
MUDr. Václav Pika

23.12. 11.00 - 15.00

24.12. zavřeno

25.12. zavřeno

28.12. 8.00 - 12.00

29.12. 8.00 - 12.00 Stará Bělá

30.12. 11.00 - 15.00

31.12. zavřeno

MUDr. Darja Komínková

23.12. 10.00 - 12.00

28.12. – 30.12. dovolená

zástup MUDr. Kotrčová O. Hrabová

31.12. zavřeno

MUDr. Oldřich Velký

21.12. 7.00 - 15.00

22.12. 7.00 - 15.00

23.12. 7.00 - 12.00

28.12 8.00 - 12.00

29.12. 8.00 - 12.00

30.12. 8.00 - 12.00

31.12. 8.00 - 12.00

Kadeřnictví  Iveta

21.12. 8.00 - 11.30 12.30 - 17.00

22.12. 8.00 - 11.30 12.30 - 15.00

23.12. 8.00 - 12.00

28.12. 8.00 - 15.00

29.12. 8.00 - 12.00

30.12. 8.00 - 12.00

31.12. zavřeno

Lékárna 

23.12. 9.00 - 17.00

28.12. 8.00 - 15.00

29.12. 8.00 - 15.00

30.12. 8.00-15.00

31.12 zavřeno

Ordinační

a provozní doby

o Vánocích

Koupím domek

ve Staré Bělé 

Tel: 603 356 676

Malý plamínek,
tento novodobý
symbol Vánoc,
jenž svou silou
spojuje mnohá srdce,
vám bude předávat
i v letošním roce
skautské středisko
StaráBělá.

Odpálení Betlémského světla

Ve skautské klubovně:

22. 12. od 17 hod.

23.12 8.00 – 10.00

Před farním kostelem sv. Jana 
Nepomuckého:

24.12. Po ranních rorátech

24.12 po půlnoční mši svaté

24.12 od 16.15

I letos

Vám skauti a skautky

přinesou Betlémské světlo

Pokoj ve mně – pokoj s tebou“
(Friede in mir – Friede mit dir).

Více o Betlémském světle
na www.betlemskesvetlo.cz

svetlusky.starabela@seznam.cz,
732 265 141



 Ani v letošním roce jsme neza-

pomněli na starobělské jubilanty 

a ve spolupráci s komisí pro občan-

ské záležitosti uspořádali jejich spo-

lečné setkání v sále Katolického lido-

vého domu.

    Nejen 70-ti a 75-ti letých starobě-

lanů se letos sešlo mnoho a v jednu 

chvíli jsme měli i obavy, zda se vejde-

me do sálu. Ale jak se říká, Dobrých 

lidí se vejde hodně, vše proběhlo 

Jubilanti 2015

v,  troufám si říct, uvolněné a příjem-

né atmosféře. Velký dík patří cimbá-

lové muzice Starec a perfektní spolu-

práci s jejím členem a starobělanem 

panem Molinem, ale také kouzelné-

mu vystoupení tanečního páru a dětí 

z tanečního klubu Trend ve spoluprá-

ci s panem Riedlem.

 Věřím, že si letos každý z účastní-

ků na připraveném programu našel 

to svoje, a těšíme se na další setkání 

v příštím roce. Přivítáme náměty 

Vás, občanů, budoucích jubilantů, 

kterými nás inspirujete k obohacení 

programu.
Za ÚMOb Stará Bělá
Hana Jurečková, Dis.

Bc. Mar�na Hořínková, 732 478 357, svetlusky.starabela@seznam.cz  

Skautské středisko Stará Bělá 

zve všechny rodiny s dětmi a lidi dobré vůle 

na již tradiční 

 

ŽIVÝ BETLÉM  

24. prosince před farní budovou od 16.15
 

 

U betléma bude možnost odpálit si 

Betlémské světlo za poslechu koled 

datum

pondělí 21.12.2015 8 - 12 13 - 17

úterý 22.12.2015 8 - 15

středa 23.12.2015 zavřeno

čtvrtek 24.12.2015 zavřeno

pátek 25.12.2015 zavřeno

pondělí 28.12.2015 8 - 12 13 - 17

úterý 29.12.2015 8 - 15

středa 30.12.2015 8 - 12 13 - 17

čtvrtek 31.12.2015 zavřeno

pátek 1.1.2016 zavřeno

úřední hodiny

Pracovní doba
Úřadu městského obvodu Stará Bělá
v období od 21. 12. 2015 - 1. 1. 2016
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KOMINICTVÍ Radovan Polakovič IČ: 74447971

Nabízím Vám:

Pravidelnou kontrolu spalinových cest dle vyhlášky č. 91/2010 Sb. 

se zprávou o provedení kontroly 280 Kč (možno v sobotu i v neděli)

Čištění komínů a kouřovodů, vložkování a opravy komínů.

Nízké smluvní ceny!!

Tel: 605 379 799, e-mail: kominictviradovan@seznam.cz



 Tři králové

budou koledovat

v Ostravě

 Charita Ostrava se pravidelně zú-

častňuje celorepublikové Tříkrálové 

sbírky, kterou na pomoc lidem v nou-

zi pořádá Charita Česká republika. 

Tříkrálová sbírka 2016 bude v rámci 

Ostravy a okolních měst a obcí pro-

bíhat ve dnech 1. – 14. ledna 2016. 

Charita Ostrava se této tradiční 

veřejné sbírky zúčastní ve spoluprá-

ci s partnerskou Charitou sv. Alexan-

dra. 

 Z finančních příspěvků dárců jsou 

tradičně podporovány lokální sociál-

ní a zdravotní služby poskytované 

lidem v nouzi – ohroženým dětem, li-

dem se zdravotním hendikepem, 

seniorům, lidem v závěru života, 

lidem bez domova. Část výtěžku 

sbírky je využíván také na aktivity 

regionálního, republikového a zahra-

ničního charakteru. Konkrétně bu-

dou z prostředků Tříkrálové sbírky 

2016 v Ostravě podpořeny tyto pro-

jekty:

1. Podpora lidí v závěrečném stádiu 

života v Mobilním hospici a ošetřo-

vatelské službě sv. Kryštofa

2. Podpora seniorů v pečovatelské 

službě Matky Terezy 

3. Podpora seniorů a lidí bez domova, 

nákup materiálu pro aktivizační 

terapie

4. Přímá hmotná humanitární pomoc 

pro lidi v obtížné životní situaci 

5. Dofinancování rekonstrukce pros-

tor pro sociální rehabilitaci lidí 

ohrožených sociálním vyloučením 

v charitním středisku sv. Lucie-

startovací byty

6. Podpora ohrožených dětí a mláde-

že v nízkoprahovém Charitním 

středisku Michala Magone - vybu-

dování základny pro táborové 

aktivity

7. Podpora osob se zdravotním posti-

žením, vybavenost chráněných 

dílen Charity sv. Alexandra

 Z Tříkrálové sbírky podporované 

aktivity Charity Ostrava a Charity 

sv. Alexandra jsou dlouhodobě ztrá-

tové nebo se nedaří nalézt finanční 

zdroje pro jejich uskutečnění či po-

třebný rozvoj. Obracíme se proto 

na Vás, vážení občané, s žádostí o po-

moc při této celorepublikové sbír-

kové akci, pořádané na pomoc těm, 

kteří to nejvíce potřebují. 

 Poznávacím znamením Tříkrálové 

sbírky jsou koledníci, skupinky tří 

králů. Charitní koledníky budeme 

v Ostravě a přilehlých obcích potká-

vat v prvních dvou lednových týd-

nech roku 2016. Charitní koledníci 

jsou vybaveni plastovými pokladnič-

kami označenými červenobílým 

logem Charity Česká republika zape-

četěnými ostravským magistrátem. 

Vedoucí skupinky je starší patnácti 

let a disponuje průkazkou/plnou mo-

cí k nakládání s pokladničkou. 

 V Ostravě a okolí se v Tříkrálové 

sbírce 2015 vykoledovalo 1 455 769 

Kč. Finance byly využity v průběhu 

letošního roku na podporu aktivit 

Charity Ostrava a Charity sv. Alexan-

dra pro lidi bez přístřeší, lidi v závě-

rečném stádiu života, seniory, lidi se 

zdravotním postižením a přímou hu-

manitární pomoc lidem v nouzi. Více 

o  v y u ž i t í  v ý t ě ž k u  n a  w e b u : 

http://ostrava.charita.cz/dobrovolni

c i / t r i k ra l ova - sb i rka - char i t a -

ostrava/. 

 Pořadatelem Tříkrálové sbírky 

2016 je Charita Česká republika 

se sídlem v Praze. Sbírka je osvědče-

na Magistrátem hl. města Prahy 

podle zákona č.117/2001 Sb. O ve-

řejných sbírkách.

 Při pořádání Tříkrálové sbírky 

Charity Ostrava jsou sbírkové po-

kladničky úředně zapečetěny i roz-

pečetěny Magistrátem města Ostra-

vy, celý finanční výnos bude uložen 

na sbírkové konto 66008822/0800 

u České spořitelny. Využití a vyúčto-

vání financí z Tříkrálové sbírky 

pro záměry Charit jsou předkládány 

ke kontrole Diecézní charitě ostrav-

sko–opavské. Děkujeme všem obča-

nům, dárcům, koledníkům, úřadům 

a společenstvím, kteří se budou ja-

kýmkoli způsobem podílet na reali-

zaci Tříkrálové sbírky 2016.

Charita Ostrava

Kořenského 1323/17

703 00 Ostrava - Vítkovice

tel./fax: 596 621 094, 733 676 692
e-mail: veronika.curylova@charita.cz

www.ostrava.charita.cz

Charita sv. Alexandra

Holvekova 651/28

718 00 Ostrava - Kunčičky,

tel./fax: 596 237 831

e-mail: alexandr@charita.cz

 www.charita-sv-alexandra.cz

Dalibor Kraut
Charita Ostrava

STRANA 5STAROBĚLSKÝ ZPRAVODAJ !ČÍSLO 12  PROSINEC 2015



Markéta Nováčková
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stupně chodily, jestli bych jim neudě-

lala výzdobu a nazdobila kostel. 

Vždycky jsem je varovala, že nejsem 

profesionál, pouze nadšený amatér. 

Ale většinou byly spokojené.

Doma zdobíš?

Kovářova kobyla.. Ale snažím se, aby 

byla vždycky kytka na stole. Nebo 

na schodišti. Jsem milovníkem ži-

vých květin. Umělé věci ráda ne-

mám. Musí to mít život, energii. 

Ale na Vánoce a Velikonoce mám 

vždycky vyzdobený byt. Radši oželím 

dárek a dám pětistovku za nákup 

květin, abychom to tady měli pěkné. 

Dělám i malé ikebany pro nejbližší, 

takový pozdrav od naší rodiny.

Co pro tebe znamená advent 

a Vánoce?

 Od té doby, co máme děti, se sna-

žíme advent prožít víc v klidu. 

Pro křesťana je to doba přípravy 

na Vánoce. Peču a vařím i s dětmi, 

i když pak uklízím dvakrát tak dlou-

ho. Ne že by náš Advent byl úplný 

klídeček, to ne, ale co nezvládnu, 

z toho si nedělám hlavu.

 Svíčky na adventním věnci u nás 

doma vždycky vyhoří. Zapalujeme je 

minimálně každou neděli u oběda 

a přes týden někdy taky, snažíme se 

u toho všichni pomodlit. Je to věc, 

která rodinu spojuje – povykládáme 

si na chviličku, co se ten den stalo, je 

to teplo domova.

 Vánoce jako křesťané prožíváme 

hodně v kostele, chodíme na mše 

svaté, jsme s rodinou. Na Štědrý 

den večeříme s rodiči od Radima, 

na první svátek jsme s mojí rodinou 

v Proskovicích. Jestli mám nebo ne-

mám umytá okna, to neřeším.

 Před dvěma lety jsem se 23. pro-

since vracela domů z porodnice s na-

ším třetím, on je opravdu Jezulátko, 

narozený těsně před Vánoci. Kluci 

Dokončení z titulní strany

Výroba adventních věnců je vy-

hlášenou akcí, chodí nejen Staro-

bělané, ale i sousedé - lidé z Nové 

Bělé, z Proskovic. Kde se ten ná-

pad vzal?

 Přišla za mnou kamarádka Terka 

Branichová, že ve Svinově vyrábějí 

adventní věnce, jestli bychom něco 

podobného neuspořádaly v Bělé. 

Vždycky jsem něco takového chtěla 

dělat. Díky tomu, že jsem ve skautu, 

napadlo to zaštítit skauty, kteří nám 

můžou pomoci s přípravou a organi-

zací.

 Jely jsme se podívat do Svinova 

a udělaly první ročník u nás ve škole. 

Byla to taková rychlovka, ale škola 

nám vyšla vstříc. Přišlo dost lidí, snad 

stovka, což mě nadchlo a dodalo 

energii, že má akce smysl.

 Ohlas je rok od roku lepší, chodí 

čím dál víc lidí. A Běláky stmeluje. 

Člověk přijde, ucítí vůni větviček 

a uvědomí si, že se blíží Vánoce.

Kolik lidí pomáhá?

 Zapojeni jsou skautky a skauti, 

holky a kluci ve věku od 14 do 18 let. 

Pomáhají nachystat stoly, připravit 

ozdoby na prodej, pak je nabízejí 

lidem, kteří přijdou. A kluci napichují 

svíčky na drátky, aby svíčky na věnci 

držely. Je nás okolo dvaceti, z toho 

čtyři, kdo se o organizaci staráme 

nejvíce - kromě Terky Branichové 

a mě ještě Markéta Tomášková a Ja-

rek Kořínek, kteří v průběhu práce 

s čímkoli poradí lidem, pokud je tře-

ba. Ukážou, jak se zdobí, naučí různé 

aranžérské fígle.

 Lidí, kteří chodí, přibývá. Vloni 

přišly více než dvě stovky, tak jsme 

na letošek vymysleli drobnou změnu: 

že se základ věnce bude připravovat 

na velké chodbě, ale zdobit se bude 

ve třídách. Aby měl každý svůj pros-

tor.

Kde sháníte všechno to chvojí?

 Jedna holčina, která se na přípra-

vách podílí, postupně ořezává túje 

u nich na zahradě. Loni jsme taky 

odřezali túje před kostelem.

Lidé chodí rádi, vnímáš to?

 Jsem nadšená. A ať už to bude dál 

dělat kdokoli, chtěla bych, ať to jako 

tradice zůstane. Chodí i muži, nejen 

ženy.

 A chodí lidé bez ohledu na vyznání. 

U jednoho stolu tvoří katolíci i ateis-

té. To ve Staré Bělé taky není úplně 

obvyklé.

 Snad mám v povaze lidi spojovat. 

Nemám problém se zastavit a poba-

vit se s kýmkoli, jak se má, jak žije. 

A je to posláním křesťana - nemá být 

uzavřený a sedět v kostele a v modli-

tebních knížkách, ale má skutkem 

naplňovat křesťanství. Tohle je jeden 

ze způsobů.

Kde se u tebe vzal vztah k aran-

žování, ke kytkám?

 Od čtrnácti let jsem každou neděli 

zdobila kostel v Proskovicích. Paní, 

které to dělávaly dřív, tehdy řekly, 

že končí, že už mají roky. Já jsem do-

ma něco stvořila a na Vánoce jsme to 

donesli do kostela. Jen tak. A na Veli-

konoce jsem to zkusila ve větším – 

nakoupila jsem velké balíky kytek, 

rozložila to v kostele na zemi a byla 

zoufalá, co z toho udělám. Ale poda-

řilo se a od té doby jsem to dělala 

každý týden. Načetla jsem si nějakou 

literaturu, dívala se do časopisů, 

zkoušela tvořit a vzdělávat se jako 

amatér.

 Postupně jsem zkusila i amatérské 

soutěže v aranžování květin. Jeden 

rok jsem si koupila květiny, zaba-

lila je do mokrých novin, nabalila 

do batohu a jela vlakem do Berouna 

na soutěž. To mi bylo něco přes dva-

cet. Z batohu mi ve vlaku tekla voda. 

Nakonec jsem skončila sedmá. 

A na další soutěži o dva roky později 

dokonce třetí.

 Pak jsem absolvovala i nějaká ško-

lení, ale největší praxí mi byly moje 

kamarádky, které, jak se vdávaly, po-

Mám ráda vesnickou pospolitost, říká pořadatelka adventní dílny

Markéta Nováčková (36)

• rodačka ze sousedních Pros-
kovic, do Staré Bělé se přivdala

• vystudovala produkci na Vyšší 
odborné škole filmové ve Zlíně, je 
produkční České televize – toho 
času na mateřské dovolené

• s manželem Radimem, který je 
soukromým zemědělcem, mají 
tři syny: Vojtěcha (7), Šimona (6) 
a Tomáše (2)

• jejím koníčkem je skauting 
a aranžování květin

Akce je to vyhlášená - scházejí se sousedé z celé Staré Bělé i přilehlého okolí

mi v autě hlásili: mamko, my máme 

doma všechno uklizené. Než jsem 

jela do porodnice, měla jsem oprav-

du na Vánoce všechno připravené. 

A když jsem otevřela dveře, málem 

jsem se rozbrečela: všechno obleče-

ní za celý týden, co jsem byla pryč, 

rozházené po bytě, zato všechny 

hračky zaparkované uprostřed obý-

váku na matraci. Binec jak v tanku.

 Pak jsem to nějak vyřešila, upekla 

jsem závin a řekla si, že to jsou 

nepodstatné věci.

Ještě jedna věc - tvé přání Staro-

bělanům: do adventu, Vánoc, 

nového roku.

 Aby advent prožili méně ve spěchu 

a vánoční svátky strávili se svými 

nejbližšími. Aby měli méně starostí, 

více radostí.

 Mám ráda vesnickou pospolitost 

a atmosféru: že se lidé znají, pozdra-

ví, zastaví se spolu. Zdá se mi, že to-

ho v poslední době ubývá, že kolem 

sebe lidé procházejí, ani si neřeknou 

dobrý den, všichni furt někam spě-

chají. Takže aby se mohli chvilku za-

stavit a říct si, jak se mají, poklebe-

tit, soused se sousedem se pozdravit. 

Nejen ze zdvořilosti. Aby jeden dru-

hého více vnímali. Aby si lidé byli 

blíž.
Jana Bohušová



STRANA 7STAROBĚLSKÝ ZPRAVODAJ !ČÍSLO 12  PROSINEC 2015

 Myslím, že mohu i letos konstato-

vat, výroba adventních věnců se po-

dařila a je tradicí v naší obci vyrobit 

si svůj adventní věnec do svých do-

movů. Pevně věřím, že návštěvníci 

byli spokojeni. Nejen díky tomu, 

že jsme rozdělili pracovní prostor 

na dvě tvořivé dílny - v jedné jsme si 

věneček vyrobili ze zeleného chvo-

jí a v druhé jsme si ho nazdobili, 

ale i kouzelná atmosféra vonící-

ho jehličí přispěla k dobré náladě 

při pracovním odpoledni.

 Během odpoledne mohli účastníci 

podpořit sbírku na pomoc lidem 

trpících v Sýrii a zakoupit si ruč-

ně vyráběné výrobky. Sbírka byla 

na místě a za odpoledne se do kasič-

ky nashromáždilo 2897 Kč. Finanční 

Výroba adventních věnců ve škole

prostředky budou použity na pomoc 

v Sýrii přes Českou katolickou Chari-

tu. 

 Jménem organizátorů Skautského 

střediska chci poděkovat všem 

za zdárný průběh akce. Vedení ZŠ 

za dobrou spolupráci, obecnímu úřa-

du za poskytnutou dotaci. Poděková-

ní také patří všem, kteří při akci 

přidali ruku k dílu. Věřím, že se 

v příštím roce zase sejdeme v tak hoj-

ném počtu jako v letošním roce a již 

teď se těšíme na nové zájemce. Místa 

je vždycky dost. Přeji všem, ať vlast-

noručně vyrobený adventní věnec 

ozáří pohodou a radostí váš stůl 

v době adventní.

         Markéta Nováčková 

Materiál je dostupný na místě, vybere si každý Co věnec, to originál



 Ostrava intenzivně pracuje 

na zlepšování životního prostředí, 

zejména ovzduší. Průmyslové pod-

niky, které se řadí k významným zne-

čišťovatelům ovzduší, učinily za po-

sledních dvacet let mimořádný po-

krok v technologiích, což umožnilo 

snížit množství vypouštěných emisí 

na současné technologické mini-

mum. Aktuálně se ukazuje, že velmi 

významným faktorem při vzniku 

podzimních a zimních smogových 

situací hrají lokální topeniště. Bylo 

zjištěno, že každá vynaložená koruna 

na jejich modernizaci je pětkrát efek-

tivnější, než další investice do ekolo-

gizace průmyslových podniků. Vý-

měna jednoho kotle znamená úsporu 

emisí prachu v objemu až 100 kilo-

gramů ročně.

 Občané Ostravy mají nyní mož-

nost dosáhnout výměny svého staré-

ho kotle za nový, ekologický praktic-

ky s nulovými náklady.

 Ministerstvo životního prostředí 

již několik let vyzývá k jejich výměně 

a zprostředkovává tzv. kotlíkové do-

tace, o které občané žádají na kraj-

ských úřadech. V roce 2016 z podpo-

ry 469 milionů korun z evropských 

peněz a slibovaného příspěvku z roz-

počtu kraje budou moci obyvatelé 

kraje získat při modernizaci domá-

cího topeniště dotaci do výše až 90% 

nákladů na nový kotel.

 Ostrava proto přijala opatření, 

které umožní jejím obyvatelům zís-

kat z rozpočtu města dalších 10% z 

ceny kotle. Znamená to, že od ledna 

výměnu stávajícího přístroje za nový 

moderní kotel zvládnou v ideálním 

případě bez použití vlastních finan-

čních prostředků.

 Mechanismus, jakým město tyto 

prostředky zajistí, popsala náměst-

kyně primátora Kateřina Šebestová: 

„Ročně budeme mít v rozpočtu při-

pravených 10 milionů korun, aby-

chom v průběhu tří let postupně při-

spěli obyvatelům města na výměnu 

starého kotle za nový. Dohromady 

se tak může jednat až o 30 milionů, 

které přispějí ke zlepšení ovzduší 

v Ostravě,“ uvedla.

S dotazy ke „kotlíkovým“ dotacím 

se občané mohou obracet na Krajský 

úřad MS kraje, tel. 595 622 355,

e-mail: kotliky@msk.cz

Jak je možné dotace na výměnu 

kotle získat?

Příjemci podpory: fyzické osoby

Výměny kotlů mohou být realizová-

ny pouze v rodinných domech.

Předpokládaný termín vyhlášení 

výzvy: prosinec 2015

Předpokládaný termín pro podá-

ní žádostí: únor 2016

 Samotnou výměnu kotle je možné 

provádět již od 15. 7. 2015. Pro po-

skytnutí dotace je však nutné splnit 

dané podmínky!!! Doporučujeme 

před samotnou realizací výměny 

kotle konzultovat veškeré detaily 

na speciálně zřízené telefonní lince 

595 622 355 a speciální e-mailové 

adrese kotliky@msk.cz.

Kde žádat: Krajský úřad Moravsko-

slezského kraje (po vyhlášení výzvy)

Předmět podpory bude: výměna 

stávajícího zdroje tepla na pevná pa-

liva s ručním přikládáním za:

§  Kotel na pevná paliva

§  Kombinovaný kotel

 (uhlí + biomasa)

§  Kotel na biomasu

§  Plynový kondenzační kotel

§  Tepelné čerpadlo

 Seznam výrobků a technologií, 

které bude možné pořídit místo sta-

rého kotle na tuhá paliva s ručním 

přikládáním je k dispozici na adrese 

www.sfzp.cz/sekce/815/kotlikove

-dotace/. Tento seznam je pravidel-

ně aktualizován.

 Nesplňuje-li dům požadavky na ener-

getickou třídu C (případně lepší), bude 

nutné spolu s výměnou kotle udělat rov-

něž takzvaná „mikro“ energetická opa-

tření, nebo lze využít kombinaci s pro-

gramem Nová zelená úsporám (kom-

plexnější zateplení).

 V kombinaci s výměnou kotle lze 

také realizovat instalaci solárně-

termické soustavy.

„Mikro“ energetická opatření:

§ Zateplení střechy nebo půdních 

prostor

§  Zateplení stropu sklepních prostor 

nebo podlahy

§  Dílčí zateplení dalších konstrukcí 

(např. severní fasáda apod.)

§ Oprava fasády, např. prasklin 

a dalších poruch fasády – elimina-

ce tepelných mostů

§ Oddělení vytápěného prostoru ro-

dinného domu od venkovního 

(např. zádveří)

§  Dílčí výměna oken

§ Výměna vstupních a balkonových 

dveří

§ Instalace těsnění oken a dveří, do-

datečná montáž prahů vstupních 

dveří

§ Výměna zasklení starších oken 

za izolační dvojskla

Maximální výše způsobilých výdajů: 

150.000 Kč, z čehož výdaje na 

„mikro“ energetická opatření mohou 

dosáhnout maximální výše 20.000 

Kč. Částky přesahující tyto hranice 

budou hrazeny ze zdrojů žadatele.

Předmětem podpory nebude:

§ Výměna stávajícího starého 

plynového kotle (musí dojít k 

výměně starého kotle na tuhá 

paliva s ručním přikládáním)

§ Výměna stávajících kamen (krbu)

§ Výměna stávajícího kotle s auto-

matickým přikládáním paliva

§ Výměna stávajícího kotle, který 

byl podpořen z programu Zelená 

úsporám, Nová zelená úsporám 

a společných programů na výmě-

nu kotlů realizovaných MŽP a 

kraji.

 Bližší informace o poskytování 

kotlíkových dotací v rámci Operač-

ního programu Životní prostředí 

2014-2020 jsou k dispozici na 

h t t p : / / l o k a l n i - t o p e n i s t e . k r -

moravskoslezsky.cz/, případně na spe-

ciální telefonní lince 595 622 355 

a na speciální e-mailové adrese 

kotliky@msk.cz.

Zdroj: dycham.ostrava.cz/kotlikove-

dotace

Nové ekologické

kotle pro Ostravany

téměř zdarma

Procentuální výše podpory u kotlíkové dotace na území města Ostravy

Typ pořízeného kotle Kotel výhradně na uhlí Kombinovaný kotel (uhlí + biomasa), plynový kotel Kotel výhradně na biomasu, tepelné čerpadlo

Dotace EU 70% 75% 80%

Bonifikace prioritních města a obcí * 5% 5% 5%

Příspěvek MSK 5% 5% 5%

Příspěvek statutárního města Ostravy 10% 10% 10%

Podíl domácnosti 10% 5% 0%

Celkem 100% 100% 100%

*Seznam prioritních měst a obcí je k dispozici na www.opzp.cz/vyzvy/16-vyzva/dokumenty
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 Lidé ze Starecké ulice na Dolním 

konci se v pondělí 9.listopadu probu-

dili do neklidného rána: v noci jim 

někdo rozházel popelnice v celé uli-

ci, tři dokonce skončily na dně 

Starobělského potoka, který ulici 

lemuje.

Popelnice v potoce, další převrácené –

ulicí se prošli neznámí výtržníci

 „Okolo jedenácté večer jsem sly-

šela venku hlasy, ženské i mužské, 

taky smích. Ale jinak nic, žádné rá-

ny,“ popisuje Květa Dluhošová, která 

spoušť na ulici v pondělí ráno obje-

vila. „Volali jsme policii v Hrabůvce, 

ale tam nám řekli, že pokud u toho 

S výlovem z potoka pomohli členové starobělské pracovní čety

není jasný pachatel, nebudou tu 

jezdit. Ať zavoláme na OZO. Tam se 

divili, proč nepřijela policie,“ popi-

suje, co bylo dál.

 Výlovu tří popelnic ze dna potoka 

se nakonec ujali členové starobělské 

pracovní čety. Nádoby na odpad 

vytáhli, vylili z nich vodu a postavili 

zpět na místo. „Jsem ráda, že pomoh-

li, popelnice byly plné vody, my by-

chom to sami nevytáhli,“ poukazuje 

Květa Dluhošová na skutečnost, 

že ve všední den ráno zůstali doma 

jen sousedé v seniorském věku.

 Nikdo z nich nechápe, koho taková 

zlomyslnost vůbec napadla. „Museli 

být připití, střízliví by to neudělali, 

asi šli odněkud z hospody. Popelnice 

museli do potoka vyloženě hodit, 

určitě je tam nekutáleli, odpadky 

nikde kolem vysypané nebyly,“ myslí 

si sousedé ze Starecké. Viníka ne-

znají, ale tipují to na někoho z blízké-

ho okolí. „Naší ulicí nikdo jen tak 

neprochází. Chodí tu leda ti, kdo míří 

zkratkou k domovu. A divné je, že ani 

pes neštěkal,“ uvažují nahlas.    (joh)

Lidé ze Starecké ulice se po víkendu nestačili divit

• Servis vozů všech značek

• Opravy a výměny mechanických součástí

• Likvidace pojistných událostí

• Laserová geometrie 

• Pneuservis

• Autoskla, výměna čelního skla z povinného ručení zdarma

• Příprava a provedení STK

• Výměny olejů a filtrů včetně automatických převodovek

• Servisní a garanční prohlídky

• Servis klimatizace

• Prodej a montáž Defend Lock zabezpečovacího systému

• Náhradní díly

• Diagnostika

• Karosářské a lakýrnické práce

Mitrovická 315, Ostrava-Stará Bělá (vjezd z ul. Ječmínkova)

tel.: 739 330 112  • vavra.jakub@seznam.cz

www.autoservisvavra.cz 

 Vážení spoluobčané, i v letošním 

posledním čísle zpravodaje dostá-

váte nástěnný kalendář s historic-

kými fotografiemi naší obce.

 Zatímco v minulých letech se jed-

nalo o záběry z let 1898-1900, tento-

krát jde o fotografie pořízené těsně 

po I. světové válce, tzn. cca 1918-

1920. Jde o fotografie dodatečně 

kolorované, jejichž barvy byly pořizo-

Kalendář 2016
vány ručně až ve fotoateliéru, pří-

padně v tiskárně. Na fotografiích je 

mimo jiné vidět kostel bez věžních 

hodin, novou část školy z roku 1905 a 

obnovenou fasádu a střechu hostince 

U Lípy. 

 Mnoho zdraví, štěstí a osobních 

úspěchů v roce 2016 Vám přeje

Oldřich Dlouhý
kronikář
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Zamykání lesa 

a žaludy, které odevzdaly v cíli cesty, 

odměnou jim byl nejen opečený pá-

rek a pitíčko, ale především setkání 

s vodníkem a jeho věrnými pomoc-

níky. Kouzlo celého odpoledne dotvo-

řila nádherná podzimní příroda 

v okolí rybníka.

 Podle úsměvů na dětských tvářích 

lze usuzovat, že se i ta letošní „zamy-

umoudřilo a děti se v doprovodu ro-

dičů, prarodičů, sourozenců a paní 

učitelek vypravily zamykat les.

 I letos si děti vyrobily krásné klíče 

a vyzbrojeny půvabnou malovanou 

taštičkou vyrazily. Cestou ke staro-

bělskému rybníku svědomitě plnily 

úkoly a hádaly hádanky, v taštičce 

si potom každé z dětí neslo kaštany 

 V naší MŠ Ostrava-Stará Bělá pra-

coviště Blanická jsme začátkem škol-

ního roku přivítali ve dvou třídách 

56 dětí.

Ze života mateřské školy

s obsluhou moštárny mošt, autobu-
sem jely do KD Vratimov na divadelní 
představení pohádky O princezně 
se zlatou hvězdou na čele a předško-
láci jedné třídy navštívili vzdělávací 
program Světa techniky v Dolní ob-
lasti Vítkovic s názvem Bylo,nebylo.

 Krásné podzimní dny jsme jim 

zpestřili akcemi pro děti, rodiče 

a sourozence. Na tradičním Dýňová-

ní si společně vytvořili nádherná 

dýňová strašidla, dekorace z papíru 

 Jen co školní rok začal, měly děti 
ve školce plno nových zážitků. Na-
vštívily moštárnu ve Staré Bělé, kde 
si z přinesených jablíček vytlačily 
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 Letos si s námi příroda zahrála 

a dvakrát jsme museli oblíbenou akci 

mateřské školky Mitrovická odložit, 

ale napotřetí se podzimní počasí 

kací“ výprava velmi podařila a pře-

devším dětem se moc líbila. Velký dík 

patří paním učitelkám, které vše per-

fektně připravily a samozřejmě dal-

ším dospělákům, kteří se na hladkém 

průběhu celé akce podíleli ať už or-

ganizačně nebo zajištěním občer-

stvení.

Hana Jurečková

a přírodnin. O týden později, kdy 

nám příroda nabídla hodně sluníčka 

a záplavu barev při společné pro-

cházce Zamykání studánky Bělským 

lesem, děti plnily na stanovištích 

sportovní a přírodovědné úkoly. Byly 

zaměřené na poznávání ekosystému 

lesa a po nalezení pokladu perníko-

vým klíčem a s říkadlem děti les i stu-

dánku zamkly.

Na další společné akce se těší
kolektiv MŠ Blanická
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Soused pálí o sto šest – co s tím?
 Dýmící kupky spadaného listí - 

typický podzimní výjev nejedné sta-

robělské zahrady. Jakými pravidly 

se pálení listí na zahradách a v před-

zahrádkách řídí - je to trestné? Jaké 

sankce za to případně hrozí? Jak má 

postupovat soused, kterému to vadí? 

Má možnost se bránit? A co staroběl-

ští zastupitelé – mohou s tím hnout?

 Tady jsou odpovědi a interpretace 

zákona i zdravého lidského rozumu 

v podání starobělského starosty Moj-

míra Krejčíčka a zastupitele za KDU-

ČSL Pavla Stuchlého.                (joh)

Povzdech po sezóně???

 Když jsem vyšel v pátek 29. října 

večer z kostela, vstoupil jsem přímo 

do smogové vrstvy umocněné dý-

mem z listí. Stačilo sejít pár kroků 

níže k úřadu a už se dalo trochu dý-

chat. Pak jsem jel v sobotu ráno au-

tem do Poruby, byla mlha (smog) 

všude, ale v Bělé to bylo nejdrsnější, 

odpoledne se trochu vyjasnilo, dalo 

se vyjít ven, a co vidí mé bystré oko: 

pracovití Starobělané přikládají 

na ohníčky zeleň a listí ze svých za-

hrad. Hned jsem si vzpomněl na pří-

pad, kdy jedni známí platili na udání 

pokutu za pálení listí, a na opačný 

pří-pad, kdy lidé hrabou listí i na 

obec-ních pozemcích u svých domů a 

pro-tože nemají auto, vše nakládají v 

pyt-lech na dvoukolák a odvážejí.

 Opravdu to nechápu, máme auta, 

pytle by se našly, máme 3x týdně 

sběrný dvůr a stejně si to spálíme 

pod vlastními nebo sousedovými 

okny.

 Osobně dávám listí na kompost, 

a letos jsme ho měli více než trávy, 

ale jak z toho ven? Hnědé popelnice 

vyřeší problém jen z části - listí 

spadne během jednoho měsíce a je 

ho víc než trávy za celý rok. Sběrný 

dvůr je parádní věc, mnozí si do něj 

již zvykli jezdit a v sobotu po poledni 

praská ve švech… Mám pocit, že by 

se to mělo řešit na celoměstské úrov-

ni, z diskuse na zastupitelstvu vzešla 

myšlenka jednat o častějším otevření 

sběrného dvora v tomto období. Když 

město našlo peníze na pořízení stov-

ky autobusů na plyn, tak tohle by by-

la mizivá částka s daleko větším do-

padem a navíc z toho bude mít 

parádní kompost... 

Pokud jde o pálení listí

v sousedství?

 Jsem zastánce přátelského, i když 

nepříjemného rozhovoru, udávání 

není můj šálek kávy.

No a to si nesmíme

na zahradách nic spálit?

Myslím si, že můžeme, ale musí to to 

být suché a bez laků, lepidel a po-

dobných příměsí a měl by být vysoký 

tlak vzduchu nebo foukat vítr někam 

do polí.

 Řešení? Jezdit s listím do sběrného 

dvora, navrhnu, ať v sezónu (říjen - 

listopad) nabídne obec občanům 

více možností, jak se jednoduše listí 

zbavit, a aby obec jednala o možnos-

tech řešení se společností OZO a ta-

ké s městem, neboť podobný pro-

blém mají určitě i ostatní městské 

obvody.

 Co bych vzkázal lidem, kteří pálí 

listí? Že mě to hodně obtěžuje, 

že bych rád poslal děcka ven, že od-

vézt listí do sběrného dvora není 

až tak velký problém a udělat si 

na zahradě kompost taky není k za-

hození.

Pavel Stuchlý

zastupitel

Co zákon umožňuje,

není možné vyhláškou

zakázat

Co říká zákon?

Na pálení listí se vztahuje zákon 

201/2012 Sb. o ochraně ovzduší. Ten 

v §16 odst. 4 říká, že lze v otevřeném 

ohništi spalovat jen suché rostlinné 

materiály neznečištěné chemickými 

látkami. Zákon dále v §23 odstavci 

1a, říká, že fyzická osoba se dopustí 

přestupku tím, že v rozporu s § 16 

odst. 4 spálí v otevřeném ohništi jiné 

materiály než suché rostlinné mate-

riály neznečištěné chemickými lát-

kami a lze ji podle §23 odstavce 2a 

uložit pokutu až do výše 50.000,- Kč. 

 Podle vyjádření městské policie 

ukládají strážníci pokutu podle „hus-

toty a barvy“ kouře. A vím, že někte-

rým občanům již pokuta za pálení 

listí či jiného materiálu na otevře-

ném ohni udělena byla. Avšak tím, 

že zákon nedefinuje pojem suchý 

rostlinný materiál, se jak občané pá-

lící listí, tak i strážníci policie do-

stávají do právně nejistého vztahu.

Co říká selský rozum?

 Nezbavuji se materiálu, který mo-

hu využít. Nepálím listí, když nemu-

sím. Nepálím listí, když sousedé 

tráví volné chvíle na zahradě nebo 

suší prádlo, a domluvím se s nimi. 

Nepálím listí, kdy i já v ostravském 

ovzduší sotva dýchám. Nezapomí-

nám, že kolem mě mohou bydlet lidé 

se zdravotními problémy. Prokládám 

malé množství listí suchým dřevem 

a zvyšuji tak teplotu hoření a snižuji 

množství a hustotu dýmu. 

Co s listím?

 Jak již Pavel Stuchlý píše, možnos-

tí je několik: hnědé popelnice OZO, 

sběrný dvůr, svoz listí přímo od obča-

nů organizovaný obcí, vlastní kom-

postování. 

Na jednání zastupitelstva jsme se 

dohodli, že požádáme OZO o rozší-

ření provozní doby sběrného dvora 

v exponovaných měsících (říjen a lis-

topad) a zajištění vyšší frekvence 

odvozu kontejnerů s rostlinným od-

padem. O tom, jak budeme v jednání 

s OZO úspěšní, budeme občany 

informovat. Jen podotýkám, že ob-

čané mohou vozit odpad i do jiných 

sběrných dvorů, nejen do Staré Bělé. 

Diskutovali jsme i možnost přistave-

ní dalších obecních kontejnerů nebo 

svozu pytlů přímo od občanů. Tuto 

možnost jsme ale odmítli. Důvod je 

jednoduchý. Obec by pak garanto-

vala to, že v takových pytlích a kon-

tejnerech nebude jiný než rostlinný 

materiál. A při pohledu na kontejne-

rová místa pro svoz plastů, papíru 

a skla je evidentní, že jsou občané, 

kteří nerespektují stanovený účel 

kontejnerů a vyváží ke kontejnerům 

jakýkoliv odpad.  Rovněž jsme se 

dohodli, že budeme iniciovat vydání 

městské vyhlášky, která by v souladu 

s §16 odstavcem 5 zákonem o ochra-

ně ovzduší regulovala pálení suché-

ho rostlinného materiálu (obdobně 

jako se reguluje používání hlučných 

strojů o svátcích a nedělích). Doká-

žeme si představit, že pálení suché-

ho rostlinného materiálu by bylo po-

voleno pouze za dobrých rozptylo-

vých podmínek a pouze v době, kdy 

se v místě bydliště nachází méně lidí, 

tedy například v pracovní dny 

do 18 hodin. A proč pouze regulovat 

a ne rovnou zakázat? Co zákon umož-

ňuje, není možné vyhláškou zakázat. 

A pak, kompostovat (ať už doma ne-

bo přes sběrný dvůr na městské kom-

postárně) se nemá rostlinný materiál 

napadený různými chorobami z dů-

vodu ochrany před jejich šířením. 

A v tomto případě je likvidace pále-

ním možnou, pochopitelnou,  i když 

ne ideální možností. Cílem takové vy-

hlášky by tedy bylo umožnit lidem 

v souladu se zákonem pálení suché-

ho (a to zdůrazňuji) listí za slunného 

a větrného počasí a předejít součas-

nému stavu, kdy lidé z obavy před 

pokutou s cílem zachování anony-

mity pálí listí večer a nejlépe za mlhy, 

tudíž špatných rozptylových podmí-

nek, a zamořují široké okolí.

Mojmír Krejčíček

starosta

Užitečný odkaz: 

http://www.bezplatnapravniporadna.cz/o

nline-zdarma/obcanske-pravo/darovani-

vlastnictvi/17167-opakovane-paleni-listi-

ze-stromu-sousedy-kam-si-stezovat-jak-

se-branit.html



Dokončení ze zadní strany

 „Chtěla jsem to vidět. Skvělý ná-
pad taková akce. Hodně lidí, počasí 
super,“ hodnotila Starobělanka Věra 
Adámková.

 V pět odpoledne se u hřbitova se-
šikoval slavnostní průvod. V čele 
se starostou Mojmírem Krejčíčkem 
a taky svatým Martinem, kterého 
představovali Starobělan a strážník 
Václav Sýkora v sedle bílého šestile-
tého starokladrubského valacha jmé-
nem Solo Elpasa ze stáje ostravské 
městské policie. Děti na nich mohly 
i oči nechat – statný kůň a jezdec 
v róbě působili majestátně. „Bílý kůň 
byl nádherný,“ vyprávěla nadšeně 
desetiletá Annemarie Davidová.

 Několikasethlavý průvod dětí a do-
spělých s lucernami a lamipony mířil 
od hřbitova za školní jídelnu, sou-

Bílý kůň, svítící průvod i všemožné dobroty. Příjemná svatomartinská veselice

 Letos se uskutečnil ve Staré Bělé 

první ročník svatomartinského prů-

vodu. Všichni účastníci se sešli 

na parkovišti pod hřbitovem a vydali 

se s lampiony a lucerničkami smě-

rem ke hřišti u školky. Průvod pro-

vázel samozřejmě i svatý Martin 

na bílém koni.

 Do těchto slavností se zapojili i žá-

ci naší školy. V rámci celoškolního 

projektu, věnovanému svatému Mar-

tinovi, děti vyráběly lucerničky, 

zhlédly prezentace, četly legendu 

o plášti sv. Martina a seznámily se 

i s pranostikami, které se vztahují 

k tomuto dni.  Pěvecký sbor pod ve-

dením paní učitelky Gavlové si také 

připravil několik pěkných písniček.

Svátek svatého Martina

 Odpoledního průvodu se účastnilo 

mnoho nadšených žáků i jejich 

rodičů. Soutěž o nejhojnější účast 

v průvodu vyhrála třída 5.B, která si 

svítila svými ručně vyrobenými lu-

cerničkami. Za odměnu dostal každý 

žák krásného perníkového svatého 

Martina na koni, kterého upekly 

pro vítěze členky tělovýchovného 

spolku Sokol.

 Oživení tradice svatého Martina 

ve Staré Bělé se vydařilo, účastníci 

byli nadšeni, a to jak malí, tak i do-

spělí. Doufáme, že tato tradice bude 

zdařile pokračovat i v dalších letech. 

Mgr. Lenka Kučerová
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a lampion si udělal z pivní lahve. 

I velcí si chtějí hrát. Lidé jsou hodně 

izolovaní, přitom mají potřebu se set-

kávat. Mají rádi pospolitost.“ 

 „Jsem mile překvapen, je vidět, 

že lidé takové akce chtějí, že se chtějí 

potkávat. Myšlenka super, počasí 

přálo, základní škola věnovala s dět-

mi čas přípravám, oceňuji vstřícnost 

Městské policie Ostrava.

 Poděkování zaslouží všichni stán-

kaři, kteří s námi do toho šli – Staro-

bělská pekárna, Vinotéka, Staroběl-

ský pivovar, Sdružení rodičů a Tělo-

výchovná jednota, a díky také našim 

hasičům za postavení slavnostní 

vatry a její hlídání,“ pochválil svato-

martinské setkání starosta Mojmír 

Krejčíček.                                   (joh)

 A pak už se jen tak stálo a klábosilo 

a nechtělo se domů. Důkaz, jak pří-

jemný čtvrteční podvečer se organi-

zátorům povedl. „Jsme nadšení, tak 

hojnou účast jsme opravdu nečeka-

li,“ radovali se Hana a Milan Foltovi, 

dcera a otec, kteří s nápadem přišli.

 Úplně první inspirací byla zastupi-

teli a správci starobělského hřbitova 

Milanu Foltovi loňská návštěva 

na podobné akci v německém Dort-

mundu, kde žije jeho starší dcera 

a vnoučata. Už cestou zpět do Ostra-

vy si vzal do hlavy, že by podobná 

svatomartinská sousedská slavnost 

slušela i Staré Bělé.

 A jak podotkla jeho dcera Hana, 

mnozí účastníci předčili očekávání. 

„Byl tady třeba tatínek, který měl 

na hlavě baret ve tvaru pivního víčka 

částí procesí byla také doprovodná 
kapela, která jindy hrává na po-
hřbech – šla možná prvně opač-ným 
směrem, od hřbitova nahoru. Na pro-
stranství za jídelnou se dav shromáž-
dil. Z plošiny, která jindy slouží k vy-
kládání surovin pro místní kuchařky, 
zanotoval školní sbor dvě lidovky 
a přidal básničku. „Nejvíc se mi líbi-
lo, jak děti zpívaly,“ pochválila spolu-
žáky osmiletá Amálie Zezulková. 
„A vyhlašování nejlepšího lampionu 
bylo super,“ dodal jedenáctiletý Da-
vid Polcer.

 Starobělští hasiči rozdělali oheň, 
na kterém šlo opéct buřta. Kdo chtěl 
přijít k hotovému, mohl si vybrat 
u některého z kiosků: k mání byly 
dobroty ze starobělské pekárny 
i z grilu, svatomartinské víno, punč 
i něco ostřejšího.



  Přízemím prvního pavilonu školy 

voní na večer hřebíček, anýz, sko-

řice, badyán, vanilka i fenykl – zkrát-

ka všechno, co patří do vánočních 

perníků.

 Pátek před adventem čeká děti 

ze školní družiny nejen pečení, ale 

taky hry a zábava. A především tolik 

výjimečné nocování ve škole. „Per-

níčkové spaní pořádáme čtvrtým ro-

kem, letos se účastní třiatřicet prv-

ňáků a druháků,“ hlásí hlavní orga-

nizátorka akce a autorka perníčko-

vé myšlenky, družinářka Zlatka 

Jozková.

 Část perníčkových nocležníků me-

zitím ve školní kuchyňce poctivě vy-

krajuje z těsta patřičné vánoční tva-

ry, ty pak putují na plech a do trouby. 

Další se mezitím baví soutěžemi 

na chodbě a v jedné ze tříd. Asistují 

nejen vychovatelky školní družiny, 

taky absolventky střední pedagogic-

ké školy a několik deváťáků.

 „Hrály jsme různé hry – cukr káva, 

ruskou hoňku. Předtím jsme pekly 

perníčky, dělaly jsme hvězdičky, 

kytičky, panáčky. A úplně na začátku 

jsme si šly připravit spacáky do dru-

žiny,“ referují tři spolužačky z dru-

žiny i třídy 2.C Irma, Magdaléna 

a Amálie. „Máme i karimatku a plyšá-

ky,“ dodávají holky.

 Upečené perníčky zatím neochut-

naly, přiznávají jen to, že natajňačku 

uždibovaly z těsta. A těšily se na ve-

čeři – tradiční pizzu. „Byla šunková 

a sýrová,“ hlásí a vyhlížejí finále ve-

čera: stezku odvahy. „Strach? Nemá-

me. Na konci stezky něco dostanem,“ 

vysvětlují motivaci dojít do cíle.

 Pak už jen spaní a ráno společná 

snídaně – sladká a na výběr z toho, 

co kdo doma s maminkou upekl. „Já 

muffiny. A já buchtu,“ dodávají Irma 

s Magdalénou.                           (joh) 

Školu provoněly perníky
a děti si užily noc ve spacácích

Byla to týmová práce - malým školákům asistovali dospělí Zábavy bylo dostatek kdo nepekl, tvořil jinak, nebo hrál hry
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  Cvičitelé ASPV fungují jako parta 

bez ohledu na věk, profesi či životní 

okolnosti. Jsou „srdcem“ tělovýchov-

né jednoty a neobejde se bez nich 

skoro žádná akce. Neváhají obětovat 

svůj volný čas pro ty, co se chtějí 

hýbat.

 Pravidelné lekce dle cvičebního 

rozvrhu mohou navštěvovat všichni – 

holky, kluci, dospělí, rodiče s dětmi. 

Někteří z nás se věnují už několi-

káté generaci cvičenců. A potěšující 

pro nás je, že mezi sebou máme 

i mladé lidi, kteří do tělocvičny chodí 

a věnují svůj čas jiným. Není tak di-

vu, že nám, i když na úkor svého ča-

Cvičitelé na horách,

aneb když si dospěláci hrají…

su, přibývají akce pro děti a dospělé. 

Ale je to dobře, bez nadšení a zápalu 

pro věc by to nešlo vůbec dělat.

   A jak jim všem za nelehkou do-

brovolnou práci poděkovat?  Docela 

jednoduše – vzít je na víkendový po-

byt na hory. Letošní se konal již 

podruhé v krásném prostředí jedné 

chaty na Horní Bečvě.

 V sobotu po snídani jsme se vydali 

na kratší túru po okolí a po návratu 

a krátkém relaxu si šli na hřiště vy-

zkoušet a naučit nové hry, které lze 

přenést i do tělocvičny. Zkusili jsme 

si například hru „Na formule“ s hra-

cími kostkami, hledání daného čísla 

na číslovaných slámkách, psycho-

motorickou hru „Gordický uzel“ 

a „Hlášky z filmů“, kde se hádaly 

dle výstižných vět názvy filmů.

 Po večeři se řešily organizační zá-

ležitosti a příprava akcí, které nás 

ještě čekají. Bude to Mikulášská na-

dílka pro děti, florbalový turnaj 

pro kluky a Novoroční noc v tělocvič-

ně pro děvčata.

 Zhodnocení celoroční práce, akti-

vit a plán akcí proběhne na valné 

hromadě dne 15.1.2016.

 Děkuji všem cvičitelům za jejich 

práci, která není v dnešní uspěchané 

době vůbec jednoduchá, všem přeji 

hodně spokojených cvičenců, pří-

jemné prožití vánočních svátků, 

mnoho dobrých myšlenek, pevné 

zdraví a bezstarostné vykročení 

do nového roku 2016.

  Nejkrásnější na světě nejsou věci, 

ale chvíle, okamžiky, vteřiny...

Svatava Zezulková
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 Členové oddílu ledního hokeje -

senioři při TJ Sokol Stará Bělá zahá-

jili sezónu 2015-2016 zvláštním způ-

sobem. 

 Na základě požadavku Obvodního 

úřadu ve Staré Bělé uskutečnili bri-

gádu na místním hřbitově. Většina 

hokejistů má již přes 60 let, tak aby 

Až se zima zeptá

to tam měli bylo moc pěkné. Cílem 

brigády byla oprava plotu kolem 

hřbitova, který byl v dezolátním sta-

vu. V první etapě jsme provedli od-

kopání stávajících sloupků oplocení 

a jejich vyrovnání. Kopali jsme 

do hloubky 0,8 m, provedli vyrovná-

ní a zajištění přesně podle pokynů 

Františka Kaděry. 

 Ve druhé etapě byla provedena 

demontáž 19 ks plotových kovových 

rámů, vybourání špatných betono-

vých plotových desek a zpětná mon-

táž nových plotových dílů. Konečnou 

fází byla úprava terénu kolem opra-

veného plotu. Ve spolupráci ÚMOb 

Stará Bělá se tyto práce provedly 

během jednoho dopoledne. 

 Hokejového utkání se pravidelně 

zúčastňuje průměrně 15 hráčů. 

Na první brigádě bylo 14 a na druhé 

13 hokejistů

 Z toho je vidět, že František Kadě-

ra, když jako předseda oddílů požádá 

kolektiv o účast na mimořádné akci, 

nikdo nezklame. 

 Práce byla velmi fyzicky náročná. 

Tím si hráči prověřili svoji fyzickou 

připravenost na stávající sezónu. 

František Kaděra 
předseda oddílu ledního hokeje

TJ Sokol Stará Bělá

 Turnaj stolních tenistů s novým 
názvem navazuje na Tříkrálový tur-
naj registrovaných hráčů. Prvního 
turnaje se zúčastnilo 64 hráčů, včet-
ně žen. Startovali na něm mistři 
Evropy, současní i bývalí reprezen-
tanti ČR, hráči hrající soutěže v za-
hraničí za různé kluby, tuzemští 
extraligoví a ligoví hráči, včetně stol-
ních tenistů hrající krajské a regio-
nální výkonnostní soutěže.

 V pořadí druhý turnaj s novým 
názvem se uskuteční 27. 12. 2015 
od 9:00 hod. v Katolickém lidovém 
domě ve Staré Bělé pod záštitou sta-
rosty obce RNDr. Mojmíra Krejčíčka 
a místostarosty obce Mgr. Michala 
Hořínka.

Starobělská

maxipálka

 Podrobnější informace ve formě 

propozic k tomuto turnaji budou 

zveřejněny v prosinci na stránkách 

www.ostravskypinec.cz/oddilove-

akce.

 Zveme všechny příznivce stolního 

tenisu z řad diváků na vynikající 

sportovní podívanou.

 Turnaj je podpořen z rozpočtu sta-

tutárního města Ostravy a měst-

ského obvodu Stará Bělá.

 Sponzorem akce jsou ABZ knihy.

Ing. Zdeněk Balušek,

předseda odddílu stolního tenisu

Orel Stará Bělá

27. 12. 2015

17. ročník  Tříkrálového turnaje  ve stolním tenisu,

K + M + B + 2016
Tradiční turnaj ve stolním tenisu pro neregistrované hráče. 
Pořadatel: Orel Stará Bělá, oddíl stolního tenisu

Termín: – neregistrovaní hráči Místo:  Stará Bělá, Junácká 413/12410. ledna 2016 Katolický lidový dům,

Ředitel turnaje: Mgr. Michal Hořínek   Hlavní rozhodčí: František Košárek

Prezence: od 12:45 hod. do 13:15 Soutěžní systém bude určen dle počtu přihlášených (žáci, junioři, muži, ženy)

Ceny: pro první tři místa Vklad (startovné): 20 Kč (dospělá osoba), děti a mládež do 18 let zdarma

Občerstvení bude zajištěno Přijďte si s celou rodinou si zahrát stolní tenis v přátelském prostředí. 

Turnaj je podpořen z dotace rozpočtu Statutárního města Ostravy v rámci projektu „Rozvoj stolního tenisu ve Staré Bělé“ 

Žijeme stolním tenisem!

Foto: František Kutáč

Foto: František Kutáč



Redakce si vyhrazuje právo na redakční úpravu příspěvků. Neprošlo jazykovou úpravou. l

Redaktorka: Jana Bohušová, tel.: 736 515 496, starobelsky.zpravodaj@gmail.cz

Redakční rada: Ladislav Dlouhý, Jana Bohušová, Pavel Hořínek, Jarmila Kaločová

Adresa redakce, sběr inzerce: ÚMOb Stará Bělá, Junácká 127, Jana Stehnová, tel.: 599 424 101, e-mail: JStehnova@starabela.cz

Sazba:   Tisk:   Uzávěrka příštího čísla: 15.12.2015Pavel Hořínek, Tiskárna v Dubíe-mail:pavel.horinek@polepyaut.cz

 Vydavatel: Statutární město Ostrava-městský obvod Stará Bělá

 Junácká 127, 724 00 Ostrava, IČ: 00845451, registrační číslo MK ČR E 21551

periodický tisk územního samosprávného celku

Vychází zdarma

11 x ročně.

Bílý kůň, svítící průvod i všemožné dobroty. Příjemná svatomartinská veselice

Svatý Martin na bílém koni působil majestátně

dech. Počasí vyšlo dokonale, žádný 

sychravý podzim, a tak přišel kus ves-

nice i lidé z okolí.      Více na straně 12

  Premiérový nultý ročník Svatomar-

tinských slavností se povedl: přišlo 

tolik lidí, že to pořadatelům vyrazilo 

Lampiony byly rozmanité a mnohé vyrobené vlastníma rukama

Starosta Mojmír Krejčíček vedl průvod s pochodní v ruce V listopadové tmě se vyjímalo vše, co svítilo

Kdo chtěl, mohl si dát čerstvě opečený špekáček Spousta dobrot lokální výroby, i o tom bylo svatomartinské setkání


